
سه شنبه 12  مهر 1401  4 اکتبر 2022   شماره 1135 رویداد امروز2

رهبر معظم انقلاب اسلامی در واکنش به اتقاقات 
اخیر کشور تاکید کردند: دختر جوانی درگذشت که 
دل ما هم سوخت اما واکنشِ به این حادثه که بدون 
تحقیق و بدون اینکه امر مسلمّی وجود داشته باشد، 
عده ای بیاینــد خیابان ها را ناامن کنند، قرآن آتش 
بزنند، حجاب از سر زن محجبه بکشند، مسجد و 
حســینیه و خودروی مردم را به آتش بکشند، یک 

واکنش عادی و طبیعی نبود.
به گزارش ایسنا، حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده معظم کل 
قوا صبح  دیروز در مراسم مشترک دانش آموختگی دانشجویان 
دانشگاههای افسری نیروهای مسلح در سخنان مهمی با اشاره به 
حوادث اخیر تأکید کردند: با صراحت می گویم این حوادث طراحی 
امریکا، رژیم صهیونیستی و دنباله روهای آنها است. مشکل اصلی 
آنها با ایران قوی و مستقل و پیشرفت کشور است. ملت ایران در 
این حوادث کاملًا قوی ظاهر شد و در آینده نیز هر جا که لازم 

باشد، شجاعانه وارد میدان خواهد شد.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای ورود به میدان با حضور بر مزار 
شهیدان گمنام و قرائت فاتحه، به دلیران و قهرمانان دفاع از اسلام 
و ایران درود فرستادند.فرمانده کل قوا سپس از یگانهای حاضر در 

میدان سان دیدند.
رهبر انقلاب اسلامی در این مراسم در سخنان مهمی درباره 
حوادث اخیر کشور گفتند: در این حوادث بیش از همه به سازمان 
انتظامی کشور و به بسیج و به ملت ایران ظلم شد. البته ملت ایران 
در این حادثه نیز همچون حوادث دیگر کاملًا قوی ظاهر شد و در 
آینده هم به همین صورت خواهد بود.حضرت آیت الله خامنه ای 
تأکید کردند: در آینده نیز هر جا که دشمنان بخواهند اختلالی 
ایجاد کنند، آنکه بیش از همه سینه سپر خواهد کرد، ملت شجاع 
و مؤمن ایران اســت. ایشان ملت ایران را همچون مولای خود 
حضرت امیرالمومنین علی)ع( ملتی مظلوم و در عین حال قوی 
خواندنــد و افزودند: در این حادثه ای که پیش آمد، دختر جوانی 
درگذشت که دل ما هم سوخت اما واکنشِ به این حادثه که بدون 
تحقیق و بدون اینکه امر مسلمّی وجود داشته باشد، عده ای بیایند 
خیابان ها را ناامن کنند، قرآن آتش بزنند، حجاب از سر زن محجبه 
بکشــند، مسجد و حسینیه و خودروی مردم را به آتش بکشند، 
یک واکنش عادی و طبیعی نبود.رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر 
اینکه این اغتشاش ها برنامه ریزی شده بود، گفتند: اگر قضیه این 
دختر جوان هم نبود، بهانه دیگری به وجود می آوردند تا امسال در 
اول مهر، در کشور نا امنی و اغتشاش ایجاد کنند.حضرت آیت الله 
خامنه ای تأکید کردند: من به صراحت می گویم این اغتشاش ها 
و ناامنی ها، طراحی آمریکا و رژیم غاصب و جعلی صهیونیستی 
بــود و حقوق بگیران آنها و برخی از ایرانی های خائن در خارج 
به آنها کمک کردند.ایشان افزودند: برخی افراد نسبت به اینکه 
گفته شود فلان حادثه طراحی و کار دشمن بوده است، حساس 
هستند و سینه سپر می کنند برای دفاع از سازمان جاسوسی امریکا 
و صهیونیستها و انواع تحلیل ها و لفاظی های مغالطه آمیز را نیز به 

کار می گیرند تا بگویند کار خارجی ها نیست.
رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: در دنیا، اغتشاش های 
زیادی به وجود می آید و در اروپا و به خصوص فرانسه و پاریس هر 
چند وقت یک بار اغتشاش مفصلی به وجود می آید اما آیا تاکنون 

شده است که رئیس جمهور امریکا مجلس نمایندگان امریکا از 
اغتشاشگران حمایت کنند و بیانیه بدهند؟ آیا سابقه دارد که پیام 
بدهند و بگویند در کنار شما هستیم؟ آیا سابقه دارد رسانه های 
جمعی وابسته به سرمایه داری امریکا و مزدوران آنها همانند برخی 
دولت های منطقه و از جمله سعودی ها از اغتشاشگران در این 
کشورها حمایت کنند؟ و آیا سابقه دارد امریکایی ها اعلام کنند که 
ما فلان سخت افزار یا نرم افزار اینترنتی را در اختیار اغتشاشگران 

قرار می دهیم تا به راحتی ارتباط برقرار کنند؟
حضرت آیــت الله خامنه ای افزودند: اما چنین حمایت هایی در 
ایران بارها اتفاق افتاده است. پس چگونه است که برخی ها دست 
خارجی را نمی بینند و چگونه انسان هوشمند احساس نکند که در 

پشت این حوادث دستهای دیگری در کار است.
ایشان با تأکید بر اینکه اظهار تأسف امریکایی ها برای از دنیا 
رفتن یک دختر دروغ است و آنها برخلاف ظاهر، به علت به دست 
آوردن این بهانه برای حادثه آفرینی شادمان هستند، گفتند: در 
کشور،  مسئولان سه قوه اظهار تأسف کردند و قوه قضاییه قول 
داده اســت که موضوع را تا نهایت دنبال کند تا مشخص شود 
مقصری وجود دارد یا نه و اینکه مقصر کیست؟ تحقیق یعنی 
همین. حال، چگونه می شود یک سازمان و یک مجموعه عظیم 
خدمتگزار برای احتمال اینکه خطایی سر زده باشد، مورد تهمت 
قرار گیرد. هیچ منطقی پشت سر این کار نیست و این، کار عاملی 

جز دستگاههای جاسوسی و سیاست گذاران عنود خارجی ندارد.
رهبر انقلاب اســلامی با طرح این سؤال که انگیزه دولتهای 
خارجی برای ایجاد اغتشاش و ناامنی در کشور چیست؟ افزودند: 
آنها احساس می کنند کشور در حال پیشرفت به سوی قدرت 

همه جانبه است و این موضوع را نمی توانند تحمل کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به شتاب گرفتن پیشرفت 
کشــور در همه بخش ها و تلاش ها برای گشوده شدن برخی 
گره های قدیمی و فعال شــدن بخش تولید و دانش بنیان ها و 
توانایی کشــور برای خنثی کردن تحریم ها تأکید کردند: آنها 
نمی خواهند این پیشرفت ها در کشور شکل بگیرد و به منظور 
متوقف کردن این حرکت، برای تعطیلی دانشــگاهها و ناامنی 

خیابانها و درگیر شدن مسئولان به مسائل جدید در شمال غرب و 
جنوب شرق کشور، برنامه ریزی کرده اند.

ایشان با تأکید بر اینکه دشمن در محاسبات خود درباره شمال 
غرب و جنوب شرق کشور دچار اشتباه است، گفتند: من در میان 
قوم بلوچ زندگی کرده ام و آنها عمیقاً به جمهوری اسلامی وفادار 
هستند. قوم کُرد نیز یکی از پیشرفته ترین اقوام ایرانی و علاقمند 
به میهن، اسلام و نظام هستند بنابراین نقشه آنها نخواهد گرفت.

رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشــان کردند: طراحی و اقدامات 
دشــمنان نشان دهنده باطن آنها اســت. همان دشمنی که در 
اظهارات دیپلماسی می گوید ما قصد تهاجم به ایران و تغییر نظام 
و قصد دشمنی نداریم، چنین باطنی دارد و به دنبال توطئه ایجاد 
اغتشاش،  نابود کردن امنیت کشور و تحریک هیجان کسانی 

است که ممکن است با برخی هیجان ها تحریک شوند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه امریکا فقط مخالف 
جمهوری اسلامی نیست و با ایران قوی و مستقل نیز مخالف 
اســت، افزودند: آنها به دنبال ایران دوران پهلوی هســتند که 

همچون گاو شیرده مطیع اوامر آنها بود.
ایشان گفتند: پشت صحنه قضایای اخیر، این زورگویان قرار دارند 
و دعوا بر ســر از دنیا رفتن یک دختر جوان و یا بر سر با حجاب 
و بدحجاب نیست. خیلی از کسانی که حجاب کامل ندارند، جزو 
هواداران جدی جمهوری اسلامی هستند و در مراسم مختلف 
شرکت می کنند. دعوا و بحث بر سر استقلال و ایستادگی و تقویت 

و اقتدار ایران اسلامی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ادامه چند نکته را بیان کردند و افزودند: 
این کسانی که در خیابانها فساد و تخریب می کنند، همه یک حکم 
ندارند برخی جوانان و نوجوانانی هستند که بر اثر هیجان ناشی از 
ملاحظه یک برنامه اینترنتی به خیابان می آیند. چنین افرادی را 

می توان با یک تنبیه متوجه کرد که اشتباه می کنند.
حضرت آیت الله خامنــه ای با تأکید بر اینکه در مجموع همه 
کسانی که به خیابان آمده اند در مقابل ملت ایران و جوانان مؤمن 
و غیور، عده بسیار کمی هستند، گفتند: البته برخی از این افرادی 
که به خیابان می آیند، از بازمانده هــای عناصر ضربه خورده از 

جمهوری اسلامی همچون منافقان، تجزیه طلبان، سلطنت طلبان 
و خانواده های ساواکی های منفور هستند که قوه قضاییه باید به 
تناسب مشارکت در تخریبها و ضربه به امنیت خیابانها، مجازات 

تعیین، و آنها را محاکمه کند.
نکته دیگری که رهبر انقلاب اســلامی به آن اشاره کردند، 

مواضع برخی خواص در ابتدای این ماجرا بود.
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: در اول کار برخی خواص بدون 
تحقیق و احتمالاً ناشی از دلسوزی، اطلاعیه و بیانیه دادند و اظهار 
نظر کردند. برخی از آنها اتهام را به سمت سازمان انتظامی بردند 
و برخی هم مجموعه نظام را متهم کردند. اکنون که دیدند قضیه 
چیست و نتیجه حرف های آنان با برنامه ریزی دشمن چه اتفاقاتی 
را در خیابانها رقم زده است، باید کار خود را جبران و صریحاً اعلام 

کنند با آنچه اتفاق افتاده و با برنامه دشمن خارجی، مخالفند.
ایشان افزودند: وقتی عنصر سیاســی امریکایی این قضایا را 
به دیوار برلین تشبیه می کند باید بفهمید قضیه چیست و اگر 

نفهمیدید حالا بفهمید و صریحاً موضع گیری کنید.
رهبر انقلاب اســلامی همچنین به موضع گیری های برخی 
چهره های ورزشــی و هنری اشاره و خاطرنشان کردند: از نظر 
من این موضع گیری ها هیچ اهمیتی ندارد و نباید در مورد آنها 
حساســیت به خرج داد.حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: 
جامعه هنری و ورزشی ما سالم است و در آن عناصر مؤمن و با 

شرف کم نیستند و موضع گیری چند نفر ارزشی ندارد.
ایشــان البته افزودند: تطبیق اینکه موضع گیری آنها عناوین 
مجرمانه دارد یا نه با قوه قضاییه اســت ولی از لحاظ عمومی، 
موضع گیری این افراد ارزشــی ندارد و جامعه هنری و ورزشی با 
این مواضع دشمن شادکن آلوده نخواهد شد.رهبر انقلاب اسلامی 
در پایان این بحث یاد و خاطره همه شهدای راه حق و شهدای 
انتظامی و نیروهای مسلح و شهدای مدافع امنیت و بویژه شهدای 
اخیر را گرامی داشتند.رهبر انقلاب اسلامی در بخش دیگری از 
سخنانشان، ورود چند هزار جوان با نشاط و پر انگیزه دانشگاهی به 
مجموعه نیروهای مسلح در هر سال را قدرت و بشارتی بزرگ و 
حامل پیام نوسازی و استحکام برای کشور خواندند و گفتند: حضور 
جوانان ایرانی در بخش های گوناگون علمی، اقتصادی، سیاسی و 

نظامی کشور حقیقتاً امیدآفرین است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره بــه تبلیغات گمراه کننده 
بدخواهان در نشان دادن تصویری ناامید، بی مسئولیت و گسسته 
از ارزشها از جوانِ ایرانی، خاطرنشان کردند: واقعیت در نقطه مقابل 
این تبلیغات است و حرکت نسل جوان ما در همه عرصه ها یک 
حرکت درخشنده است.ایشان در این زمینه به نقش آفرینی جوانان 
در دفاع از میهن و امنیت کشور، کمک به جبهه مقاومت و حرکت 
مقدس دفاع از حرم، خدمات اجتماعی، پیشرفتهای علمی، تولید و 
ابتکار، حضور میلیونی در آیین های مذهبی مانند راهپیمایی عظیم 
اربعین و راهپیمایی جاماندگان، مقابله با بیماری همه گیر، نهضت 
کمک های مؤمنانه، جهاد فرهنگی و امداد در حوادث طبیعی اشاره 
کردند و افزودند: این جوانان خستگی ناپذیر و فعال در میانه میدان، 
هرگز ناامید و گسسته از ارزشها نیستند و البته پیشتاز همه این 

عرصه ها و حرکتها نیز جوانان با ایمان بوده اند.
فرمانــده کل قــوا، نیروهای مســلح را از جمله ســتونهای 
استحکام ملی خواندند و با تأکید بر ضرورت تقویت این عامل 

استحکام بخش، خاطرنشان کردند: تقویت نیروهای مسلح برای 
ایرانِ ما که با دشمنان قلدر و زورگویی همچون آمریکا مواجه 
است، اهمیت مضاعف دارد و مسئولان نظامی باید با بکارگیرهای 
راهکارهای نو و روزآمد، هوشمندسازی همه برنامه ها و ابزارها 
و تجهیزات، تقویت پژوهشهای علمی و طراحی بازهای پیچیده 
جنگ ترکیبی در مقابل جنگ ترکیبی دشمن، قدرت دفاعی کشور 

را افزایش دهند.
ایشان مســئولیت اصلی نیروهای مسلح را حراست از امنیت 
ملی به مثابه زیرساخت همه ابعاد زندگی اعم از امنیت در مسائل 
شخصی و امنیت در مســائل عمومی خواندند و افزودند: بدون 

امنیت پیشرفت در هیچ عرصه ای امکان پذیر نیست.
حضرت آیت الله خامنه ای این نکته را هم افزودند که ناامنی در 
کشــورهای بزرگ و از همه بدتر در آمریکا وجود دارد و همواره 

شاهد حمله به مدرسه، فروشگاه و رستورانهای آن هستیم.
 رهبر انقلاب، نیروهای مسلح را تأمین کنندگان امنیت کشور 
خواندند و گفتند: بنابراین تضعیف نیروهای مسلح، تضعیف امنیت 
کشور است و کسی که به پاسگاه پلیس یا پایگاه بسیج حمله 
می کند یا در سخنان خود به ارتش یا سپاه طعنه می زند، به امنیت 
کشور حمله می کند.ایشان در این زمینه افزودند: پلیس موظف 
به ایستادن در مقابل مجرم و تأمین امنیت جامعه است، بنابراین 
تضعیف پلیس به معنی تقویت مجرمین است و کسی به پلیس 
حمله می کند، مردم را در مقابل مجرمین، اراذل و اوباش، سارقان 
و زورگیران بی دفاع می گذارد.حضرت آیت الله خامنه ای »امنیتِ 
درون زا« را امتیازی بزرگ برای کشور برشمردند و گفتند: امنیت ما 
کاملًا درون زا و بدون اتکا به دیگران است و این امنیت با امنیتی 
که دیگران از بیرون ایجاد کنند و به آن کشور نگاه استفاده از گاو 

شیرده داشته باشند، کاملًا متفاوت است.
ایشان، امنیت جمهوری اسلامی ایران را منبعث از اتکاء به قدرت 
پروردگار و پشتیبانی حضرت ولی عصر)عج( و اندیشه و ایستادگی 
و ملت و نیروهای مسلح خواندند و افزودند: آنکه به بیگانه متکی 
است، در روز مبادا همان نیروی خارجی او را تنها خواهد گذاشت 

چرا که نه می خواهد و نه می تواند از آن حراست و حفاظت کند.
در این مراسم سردار سرلشکر باقری رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح با تأکید بر اینکه تحرکات عده ای از افراد غافل یا وابسته 
در ایجاد ناامنی، تردیدی در حرکت پر افتخار ملت سربلند ایران 
در جبهه حق نخواهد داشت، گفت: نیروهای مسلح در کنار مردم 
با وحدت و یکپارچگی در اجرای فرمان پیشرو و راهبرد مقاومت 

فعال نقش آفرین خواهند بود.
همچنین در این مراسم امیردریادار دوم شفقت فرمانده منتخب 
دانشگاههای ارتش، سردار سرتیپ غلامی فرمانده دانشگاه امام 
حسین و سردار ســرتیپ دوم آهی فرمانده دانشگاه امام حسن 
گزارشــی از برنامه های اقدامــات و برنامه های تحصیلی این 
دانشگاهها بیان کردند.اجرای سرود مشترک دانشجویی بخش 
دیگری از مراســم امروز بود.مراسم مشترک دانش آموختگی 
نیروهای مســلح که امسال بر اساس نوبت در دانشگاه افسری 
و تربیت پلیس امام حســن برگزار شد، به صورت مستقیم و از 
طریق ارتباط تصویری در ۹ دانشگاه دیگر نیروهای مسلح نیز 
دریافت شد و دانشجویان این دانشگاهها سخنان فرمانده کل قوا 

را استماع کردند.

رهبر انقلاب در مراسم دانش آموختگی دانشگاه های نیروهای مسلح:

درگذشت دختر جوان دل ما را هم سوزاند
کنعانی در خصوص الحاق مناطقی از اوکراین به روسیه:

 باید از هر اقدام تحریک آمیز که مسیر رسیدن
 به صلح را بهم بزند، پرهیز شود

سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران معتقد است 
که باید از هرگونه اقدام تحریک آمیز که می تواند مسیر رسیدن به صلح و 

ثبات و آرامش را بهم بزند، پرهیز شود.
به گزارش ایلنا، ناصر کنعانی در پاســخ به سوال خبرنگاران درخصوص موضع جمهوری 
اسلامی ایران در زمینه برگزاری همه پرسی در مناطق لوهانسک، دونتسک، خرسون و زاپروژیا 
در اوکراین و الحاق  این مناطق به روسیه گفت: جمهوری اسلامی ایران همچون همیشه و بر 
مبنای مواضع اصولی خود، بر ضرورت رعایت کامل اصل تمامیت سرزمینی کشورها به عنوان 
یک قاعده بنیادین حقوق بین الملل و احترام به اصول و اهداف منشور سازمان ملل متحد تاکید 
می کند.وی ادامه داد:جمهوری اسلامی ایران معتقد است که باید از هرگونه اقدام تحریک آمیز 
که می تواند مسیر رسیدن به صلح و ثبات و آرامش را بهم بزند، پرهیز شود.سخنگوی وزارت 
امور خارجه با بیان اینکه متاسفانه آتش جنگ خانمانسوز اوکراین که بر اثر اقدامات تحریک آمیز 
ناتو با محوریت آمریکا، به وجود آمد، همچنان شعله ور است، اظهار داشت: تلاش های انجام 
شده به منظور کاهش تنش و منازعه، به خاطر اقدامات برخی طرف های ذینفع که منافع خود 
را در تداوم بحران و تنش دنبال می کنند، به نتیجه ای نرسیده است.به گفته کنعانی، جمهوری 
اسلامی ایران از هرگونه تلاشی که برای حل و فصل صلح آمیز منازعه اوکراین صورت می گیرد، 

حمایت کرده و همواره آمادگی خود را برای کمک و مساعدت به این روند اعلام کرده است.

عضو کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس:
اقتصاد باید برای مردم و صاحبان سرمایه 

پیش بینی پذیر باشد
عضو کمیســیون قضایی مجلس گفت: اقتصاد کشور باید برای صاحبان 
سرمایه و مردم پیش بینی پذیر باشد. به این معنا که مدام با قانون های مقطعی 

و دوره ای ثبات تصمیم ها، مسیرها و بسترهای اقتصادی را متزلزل نکنیم.
به گزارش بازار  نرخ ارز، رشد نقدینگی، تورم و بهره بانکی از جمله متغیرهای مهم در اقتصاد 
کلان هستند که اگر این مولفه ها پیش بینی پذیر و در یک محدوده حداقلی نوسان داشته باشند 
می توان اذعان داشت که اقتصاد کشور باثبات است.نقش دولت ها در ثبات بخشی به اقتصاد 

بسیار پررنگ است چرا که سیاست گذاری و نظارت در حوزه اختیارات این بخش قرار دارد.
در این باره سید مرتضی حسینی نماینده میانه در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه برای 
اقتصاد کشور باید به صورت شفاف، برنامه ریزی شود و مورد بازسازی قرار گیرد، گفت: اقتصاد 
کشور باید برای صاحبان سرمایه و مردم پیش بینی پذیر باشد. به این معنا که مدام با قانون های 
مقطعی و دوره ای ثبات تصمیم ها، مسیرها و بسترهای اقتصادی را متزلزل نکنیم.وی افزود: 
مداومت در ارائه بخش نامه های آنی، تصمیم های لحظه ای و غیر مبتنی بر برنامه های ۵ ساله 
اقتصادی، نه تنها برای اقتصاد کشور درست نیست بلکه آن را دچار آسیب های جبران ناپذیر 
خواهد کرد.این نماینده مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: اگر ثبات به تصمیم های اقتصادی 
داده شود، به طور قطع وضعیت اقتصاد کشور پیش بینی پذیر شده و تولیدکننده و سرمایه گذار 
دچار ضرر و زیان نخواهند شد.عضو کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس خاطر نشان کرد: به 
منظور بهبود شرایط اقتصادی و کاهش نرخ تورم به عنوان یکی از اصلی ترین شاخص های 

اقتصادی، نیاز به عزمی جدی و برنامه ریزی اصولی و کارشناسی است.

عضو هیات رییسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس؛
 ۲۰ درصد خودروهای عرضه شده در قرعه کشی
 به طرح خودروهای فرسوده اختصاص می یابد

عضو هیات رییسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: ۲۰ درصد از 
خودروهای عرضه شده در قرعه کشــی به دارندگان خودروهای فرسوده 

اختصاص پیدا کند تا مشوق مضاعفی برای اسقاط خودرو باشد.
به گزارش اقتصاد آنلاین، روح اله ایزدخواه در تشریح نشست روزیکشنبه کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس، گفت: دستورکار امروز کمیسیون بررسی جزئیات لایحه دوفوریتی اصلاح 
قانون فرآیند اسقاط خودرو بود؛ کلیات این لایحه پیش از این تصویب شده بود.نماینده مردم 
تهران، شمیرانات، ری، اسلامشهر و پردیس در مجلس افزود: در این لایحه دولت درخواست 
کرده بود که در صورت نبود گواهی اسقاط، متقاضیان ۱ درصد از قیمت خودروی صفر را به 
صندوقی واریز کنند که پس از بررســی در کمیسیون صنایع و معادن مجلس مقرر شد، در 
صورت نبود گواهی اســقاط ۱.۵ درصد از قیمت خودروی صفر به صندوق حمایت از صنایع 
پیشرفته واریز شود.وی اضافه کرد: با مصوبه امروز کمیسیون صنایع و معادن، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت متولی اسقاط خودرو شد، همچنین در این مصوبه اولویت اسقاط به خودروهای 
عمومی و موتورسیکلت ها داده شد.این نماینده مردم در مجلس یازدهم تصریح کرد: در مصوبه 
دیگر کمیسیون، ۲۰ درصد از خودروهای عرضه شده در قرعه کشی به دارندگان خودروهای 
فرسوده اختصاص پیدا کند این در حالی است که در قانون بودجه ۱۰درصد خودروهای قرعه 
کشی به دارندگان خودروهای فرسوده تعلق می گیرد بنابراین مصوبه مذکور مشوق مضاعفی 

برای اسقاط خودرو است.

 تصمیم عجب  مسئولان
 برای واردات تخم مرغ در مازاد تولید داخل 

رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرکزی مرغداران میهن از تصمیم عجب مسئولان برای 
واردات تخم مرغ در شرایط مازاد تولید و زیان ۶ هزار میلیار تومانی تولیدکنندگان 
خبر داد و گفت: قرار بر این است تخم مرغ از تولیدکنندگان ترکیه ای گران تر از نرخ 
داخلی خریداری شود، به عبارت دیگر مسئولان در شرایطی که صنعت مرغداری 
کشور با مازاد تولید و زیان ۶ هزار میلیارد تومانی مواجه است تصمیم به واردات تخم 

مرغ با نرخ گران از خرید داخلی گرفته است.
به گزارش اقتصاد آنلاین ؛ حمیدرضا کاشانی، رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرکزی مرغداران میهن، در 
گفت و گو با اقتصاد آنلاین با تأکید بر اینکه مسئولان نه تنها به قول های حمایتی خود به مرغداران عمل 
نکرده بلکه در مواجه با آن ها برخواسته اند، افزود: با اصلاح نظام یارنه ای در اردیبهشت ماه و افزایش قابل 
توجه هزینه های تولید، مسئولان قول حمایت از مرغداران را دادند اما، تا امروز این قول ها عملی نشده 
است.وی یادآور شد: از قول های مسئولان به مرغداران پرداخت مطالبات نهاده های دامی، اصلاح قیمت 
مصوب متناسب با افزایش هزینه تولید و پرداخت مشوق های صادراتی بود.به گفته کاشانی؛ نه تنها این 
قول ها در زمان های عنوان شده عملی نشده است، بلکه مسئولان در اقدامی عجیب دستور به واردات 
تخم مرغ با برگزاری مناقصه از کشور ترکیه دادند.وی اظهار کرد: مناقصه در هفته گذشته برگزار شد 
و طبق آن، تخم مرغ از تولیدکننده ترکیه ای گران تر از تولیدکننده داخلی خریداری خواهد شد.کاشانی 
قیمت تمام شده خرید هر کیلوگرم تخم مرغ از تولیدکننده ترکیه ای را ۵۰ هزار تومان عنوان کرد.رئیس 
هیأت مدیره اتحادیه مرکزی مرغداران میهن تصریح کرد: این تصمیم در حالی است که اکنون صنعت 
مرغداری کشور رکورد تولید سالیان گذشته را شکسته و در مازاد شدید قرار دارد.کاشانی با بیان اینکه 
زیان مرغداران در ماه های اخیر تهدیدی برای ادامه حیات این صنعت است، افزود: در ۶ ماه اخیر صنعت 
مرغ تخمگذار ۶ تا ۷ هزار میلیارد تومان زیان دیده  است و این زیان همچنان ادامه دارد.وی از ارسال 
نامه اعتراضی اتحادیه به مسئولان برای توقف این تصمیم و پیشنهاد برای تأمین و عرضه تخم مرغ از 
تولیدکنندگان داخلی با نرخ پایین تر خبر داد و گفت: ما هم به صورت کتبی و هم شفاهی نسبت به نتایج 
واردات تخم مرغ در شرایط مازاد و زیان مرغداران هشدار داده ایم، ضمن اینکه پیشنهاد داده ایم تخم مرغ 
با قیمت پایین تر را از تولید کننده داخلی تأمین و عرضه خواهیم کرد.رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرکزی 
مرغداران میهن معتقد است؛ در صورت عملی شدن این تصمیم در آینده نزدیک واحد های مرغداری با 

بحران مالی و تعطیلی مواجه خواهند شد که بازار آشفته تر را رقم خواهد زد.

رفت و برگشت قیمت آلومینیوم
قیمت آلومینیوم پس از یک افت ۸۱ دلاری در معاملات روز جمعه بورس لندن، بار دیگر 
به مدار صعودی بازگشت و به بالاترین نرخ چند هفته اخیر رسید. احتمال ممنوعیت 

عرضه این فلز توسط روسیه عامل اصلی این رفت و برگشت قیمتی معرفی می شود.
به گزارش تجارت نیوز، در پی نگرانی ها از توقف عرضه فلزات از ســوی روســیه و البته به دنبال 
سیاست های حمایتی چین از بخش مسکن، قیمت آلومینیوم در آخرین روز معاملاتی بورس فلزات لندن 
برای سومین بار پیاپی رشد 8/۵ درصدی را ثبت کرد.البته معاملات این فلز در روز جمعه با افت 3/۶ 
درصدی آغاز شد، اما روسیه هراسی بار دیگر قیمت آلومینیوم را به مدار صعودی بازگرداند.همان طور که 
در نمودار زیر هم مشخص است، این روند باعث شد تا نرخ این فلز با رسیدن به ۱۱۴۵ دلار در هر تن در 
بالاترین حد روزهای گذشته قرار بگیرد. البته این در ساعاتی از روز آلومینیوم نرخ مقاومتی ۲۲۲۰/۵ دلار 
را شکست و تا ۲۲۴۶/۵ دلار هم پیش رفت؛ اما در پایان نتوانست این شاخص را حفظ کند.در بازار ایران 
نیز قیمت آلومینیوم متناسب با قیمت جهانی پیش رفت. با این حال نرخ این فلز در هر تن روی شاخص 
۲۱۵۵ دلار متوقف شد. یعنی ۱۰ دلار بالاتر از بورس فلزات لندن.با این حال تفاوتی در نمودار خطی 
دو بازار دیده نمی شود و نوسانات در بازارها همزمان پیش می رود. نمودار زیر روند قیمت آلومینیوم را در 
بورس کالای ایران نشان می دهد.قیمت آلومینیوم در ایران در حالی تحت تأثیر بازار جهانی دچار افت و 
خیز می شود که جدیدترین گزارش ایمیدرو از افزایش تولید این فلز در ایران حکایت دارد. بر اساس آخرین 
داده های رسمی میزان تولید شمش آلومینیوم طی پنج ماهه نخست امسال، ۲۵ درصد افزایش یافت و به 
بیش از ۲۷۰ هزار تن رسید. اما این امر تأثیر بر قیمت آلومینیوم نداشت.ازجمله عواملی که باعث بازگشت 
آلومینیوم به مدار صعودی شده اند می توان به هراس از ممنوعیت فروش فلزات روسیه و حمایت چین از 
بازگشت صنایع ساختمان سازی به دوره رونق اشاره کرد.به نظر می رسد با فرا رسیدن روزهای سرد سال 
و بحرانی ترشدن شرایط بازار انرژی در اروپا، سرعت رشد قیمت فلزات، به ویژه آلومینیوم بیشتر هم شود.

بررسی ها نشان می دهد آلومینیوم پس از عبور از مقاومت اول با مقاومت ۲۲8۶ دلاری مواجه می شود. 
مقاومت سوم نیز نرخ ۲3۲۵/۵ دلار است. آیا روسیه و چین باعث ادامه جهش قیمت این فلز می شوند؟

اخبار کوتاه 

احمدی، دبیر انجمن مراکز اسقاط کشور در خصوص لایحه دو فوریتی اسقاط خودرو 
گفت: اگر قیمت تحویل خودرو فرسوده افزایش یابد شاید تا پایان سال حدود ۴۰۰ هزار 

دستگاه خودرو از رده خارج شود.
بازار؛ گروه خودرو: روز گذشته سید رضا فاطمی امین، وزیر صمت با حضور در نشست 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی لایحه دو فوریتی اسقاط خودرو را 
برای تصویب، ارایه کرده است. براساس این لایحه در راستای پیشگیری از سونامی 
خودروهای فرســوده در کشور، به ازای شماره گذاری هر خودرو باید چهار دستگاه 
خودرو اسقاط شود. در این لایحه قیمت خودروهای اسقاطی را دولت ۱.۵ درصد قیمت 
خودروهای داخلی اعلام کرده اســت. بنابراین اگر خودروساز گواهی اسقاط نداشته 
باشد باید معادل این مبلغ را به حساب صندوق محیط زیست واریز کند.توجه دولت و 
مجلس شورای اسلامی به بحث ساماندهی خودروهای اسقاطی قابل تقدیر است، ولی 
جزئیاتی که برای اجرای ساماندهی محصولات اسقاطی در طرح مذکور عنوان شده، 
نمی تواند موجب ترغیب مالکان این محصولات جهت تحویل و پیشگیری از ایجاد 
موج سونامی خودروهای فرسوده تا ۱۴۰۴ شود. البته این موضوع به صورت احتمال 
بوده و اگر لایحه مذکور تصحیح و تغییر یابد، قطعا در حفظ سرمایه های ملی به ویژه 
کاهش مصرف سوخت اثر گذار خواهد بود.در حالی خبر تخصیص خودرو به طرح 
اسقاط منتشر می شود که وزارت صمت امروز پایان قرعه کشی را در سامانه جامع 
یکپارچه فروش خودرو اعلام کرد؛ سامانه ای که نه برای مالکان خودرو و نه مشتریان 
تعادل یا تعدیل قیمتی ایجاد نکرده است. در این رابطه برای بررسی این لایحه و اثر 
آن در اسقاط خودروها با سید امیر احمدی دبیر انجمن مراکز اسقاط کشور به گفت و 

گو پرداختیم که در ادامه خواهید خواند.
 روز گذشته لایحه دو فوریتی در خصوص خودروهای اسقاطی در 
حضور وزیر صمت در کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی ارائه شده است، این لایحه می تواند چه اثرگذاری مطلوبی 
برای بهبود وضعیت خودروهای اسقاطی و مراکز اسقاط ایجاد کند؟ 

با توجه به تصمیمی که روز گذشته در کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی گرفته شد، قیمت هر خودرو اسقاطی را ۱.۵ درصد بها یک محصول صفر 
کیلومتر داخلی در نظر شده و براساس آن گواهی تخصیص ارائه می شود. بنابراین اگر 

گواهی اسقاط وجود نداشته باشد خودروساز مکلف به پرداخت ۱.۵ درصد به صندوق 
محیط زیست است. در خصوص این لایحه و جزئیات اجرایی آن دو مورد را اعلام 
کردم؛ نخست اینکه اگر ۱.۵ درصد قیمت تحویل خودرو اسقاطی به ۲ درصد افزایش 
یابد، بحث اســقاط خودروها با قدرت شروع می شود. اما با قیمت اعلامی دولت در 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی، بها هر خودرو فرسوده برای تحویل 
به مراکز اسقاط حدود ۱۷ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان محاسبه می شود که با این نرخ 

امکان خرید خودرو فرسوده از سوی مالکان وجود ندارد.
در حال حاضر خودروهای فرسوده ای که مراکز اسقاط آن ها را خریداری می کنند، 
در بازه قیمتی ۲۵ میلیون تومان تا 3۰ میلیون تومان قرار دارد. متذکر شوم، اگر قیمت 
اعلامی دولت به ۲ درصد افزایش یابد، جذابیت و ترغیب برای تحویل خودروهای 
فرسوده توسط مالکان ایجاد می شود. دوم اینکه، در لایحه مذکور اعلام شده مشروط 
بر عدم گواهی اسقاط باید خودروساز معادل مبلغی را به صندوق محیط زیست واریز 
کند که متاسفانه باید اعلام کنم بعید است سازمان محیط زیست طرح و برنامه ای 
برای جایگزینی خودروها یا خروج خودروهای فرســوده داشته باشد؛ زیرا از سازمان 

محیط زیست سابقه عدم اجرا قانون هوای پاک را داریم.
 آیا تاکنون قانون هوای پاک در کشور اجرایی شده است؟ نهاد یا 
سازمانی نسبت به اجرا یا عدم اجرایی این قانون در کشور نظارت 

داشته است؟ 
از سال ۱388 تاکنون قانونی وضع شد که 3۰ درصد از تولید سالانه خودروسازان 
منوط به بحث جایگزینی خودروهای فرسوده باشد، با این حال جای تاسف دارد که 
شاهد هستیم سازمان محیط زیست همتی در راستای اجرای این قانون نداشته و ندارد.
ماه گذشته ریاست قوه قضاییه و دادستان کل کشور ضرب الاجلی برای رسیدگی به 
قانون هوای پاک اعلام کردند که مشــخص شود چرا این قانون تاکنون در کشور 
اجرایی نشده است، متاسفانه همتی برای این موضوع و خروج خودروهای فرسوده 
از سوی ســازمان محیط زیست وجود ندارد. اگر لایحه مذکور روز گذشته فرضا با 
قیمت ۲ درصد در صحن علنی مجلس شورای اسلامی تصویب می شد، وضعیت 
اسقاط کشور رونق بیشتری می گرفت، البته امید به کارسازی بها ۱.۵ درصدی تعیین 

شده هم وجود دارد.

 اگر لایحه دو فوریتی اسقاط خودرو با همان قیمت پیشنهادی دولت 
اجرا شود، تا پایان سال چند دستگاه خودرو فرسوده اسقاط خواهد 

شد؟ 
با توجه به قیمت ۱۷ میلیون و ۷۰۰ هزار تومانی خودروهای فرسوده و شرایط فعلی 
صنعت و بازار خودرو، اسقاط آغاز خواهد شد. ولی نباید انتظار تسریع در اسقاط حجم 
بالای خودروهای فرسوده در کشور با چنین لایحه ای داشت؛ زیرا مالکان خودروهای 
فرسوده از اقشار آسیب پذیر، محروم و کم برخوردار هستند. بنابراین نیاز به مشوق و 
محرک کافی برای ترغیب این مالکان نسبت به تحویل خودرو های فرسوده وجود 
دارد و اگر مشوق ترغیب کننده ای تعیین نشود، هدف اسقاط دنبال شده در لایحه 
محقق نخواهد شد.طرح های کارشناسی ارائه شده از سمت ما قیمت ۲ درصد را اعلام 
مــی کرد که اگر این اتفاق رخ می داد و همتی برای افزایش بها ۱.۵ درصد صورت 
گیرد، علاوه بر رونق کار در مراکز اسقاط ترغیب مالکان نیز ایجاد می شود. در پاسخ 
به قسمت سوال دیگر شما باید بگویم، اگر قیمت تحویل خودرو فرسوده افزایش یابد، 

شاید تا پایان سال حدود ۴۰۰ هزار دستگاه خودرو را از رده خارج شود. 
 بحث تخصیص ســهمیه تولید خودروســازان بــه جایگزینی 

محصولات فرسوده در بازار به کجا رسید؟ 
در قانون ساماندهی خودرو، خودروساز مکلف به تخصیص ۲۵ درصدی تولید خود به 
جایگزینی خودروهای فرسوده شده است؛ به بیانی بهتر از تولید هر چهار دستگاه خودرو 
باید یک دستگاه به طرح جایگزینی خودروهای فرسوده اختصاص یابد. این تخصیص 
قرار بود با تحویل لایحه قانون ساماندهی در خردادماه سال جاری ظرف مدت سه ماه 
آیین نامه آن نوشته و دستورالعمل اجرایی شود.متاسفانه با گذشت ۲۰ روز از سه ماهه 
قانونی تدوین آیین نامه تاکنون هیچ خبری از انتشار یا تدوین دستورالعمل های اجرایی 
مذکور وجود ندارد. یکی از دغدغه های اصلی کشور در سال جاری مصرف سوخت 
اســت، طرح ویژه ای را در راستای بهینه سازی مصرف سوخت به مجلس شورای 
اسلامی تقدیم کردیم، علیرغم تایید این طرح توسط کمیسیون های مختلف در خانه 
ملت ولی همچنان متولی امر این موضوع که وزارت راه و شهرسازی است، پیگیری 
خاصی در خصوص اجرا آن نداشته و منتظر اجرایی بهینه سازی مصرف سوخت و 

گواهی صرفه جویی انرژی هستیم.

ساعدی نماینده مردم خوزستان در مجلس گفت: برخی از آمارو ارقام 
سازمان برنامه و بودجه در تخصیص اعتبارات حقیقتا به دور از انسجام 

بوده و غیر واقعی است.
قاسم ساعدی در گفت و گو با بازار، از تهیه طرح تحقیق و تفحص از سازمان برنامه و 
بودجه در مجلس شورای اسلامی و قطعی شدن اجرای این طرح در خانه ملت خبر داد.
ساعدی نماینده مردم خوزستان در مجلس تاکید کرد: از سال ۱۴۰۰ تقاضای تحقیق 

و تفحصی را در زمینه سازمان برنامه و بودجه کشور آماده کرده بودیم.
این نماینده مجلس با اشــاره به شــروع فعالیت دولت جدید بیان کرد: این دولت 
متاسفانه جوابگوی برخی از آمارها و ارقام در زمینه تخصیص اعتبارات نبوده است.عضو 
مجمع نمایندگان خوزستان در مجلس بیان کرد: در بسیاری از آمارها و ارقام در زمینه 
تخصیص اعتبارات ابهاماتی برای ما وجود دارد و ما به اصطلاح آدرسی از تخصیص 

این اعتبارات نداریم.
این نماینده مجلس با اشــاره به محورهای این تحقیق و تفحص در کشــور بیان 
کرد: ســازمان برنامه و بودجه باید مسیر تخصیص اعتبارات و شیوه هزینه کرد آنها 
 را به ما اعلام کند و ما می کوشــیم در راســتای این تحقیق و تفحص این موارد را 

بررسی کنیم.
این نماینده مجلس بیان کرد: برخی  آمارو ارقام سازمان برنامه و بودجه در تخصیص 

اعتبارات حقیقتا به دور از انسجام بوده و غیر واقعی است.
عضو کمیسیون انرژی مجلس تصریح کرد: تقاضای تحقیق و تفحص از سازمان 

برنامه و بودجه به زودی در مجلس مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
این اظهارات در حالی بیان می شــود که در اواخر مردادماه گذشــته نیز، برخی از 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی از تصویب تحقیق و تفحص از سازمان برنامه و 
بودجه در جلسه کمیسیون بودجه خبر داده بودند. ظاهرا بعد از این مدت، این طرح با 

جدیت، جنبه اجرایی به خود گرفته است.

شرط افزایش قیمت برای اسقاط ۴۰۰ هزار خودروی فرسوده آدرس و آمار نادرست برای تخصیص اعتبارات، محور تفحص

وزارت راه، پی گیر بهینه سازی مصرف سوخت نیست!  تحقیق و تفحص از سازمان 
برنامه و بودجه قطعی شد

آیت الله ســید محمدعلی ایازی اســتاد حوزه علمیه قم و عضو 
هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی گفت: برخی کارهایی که به نام 
دین صورت می گیرد از نظر بخشی از اندیشمندان و محققین دینی 
قابل قبول نیستند. ولی از سوی دیگر یک نوع واقع گرایی هم به 
ســمت این حرکت رخ خواهد داد و من فکر می کنم خواه ناخواه 
حکومت هم پی خواهد برد که اگر بخواهد جلوی خشونت ها را بگیرد 
حتماً باید یک نقش میانجی گری را به رسمیت بشناسد. استاد حوزه 
علمیه قم و عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی با اشاره به اینکه 
ما در ایران متأسفانه حزب قوی و کارآمد نداریم و همیشه با احزاب 
به شکل امنیتی برخورد کرده ایم، گفت: حکومت اگر می خواهد که 
یک مقداری تنش ها کاهش پیدا کند، باید به بخش های فرهیخته 
دانشگاهی و حوزوی فرصتی بدهد که نقدهای خودشان را داشته 
باشند تا بتوانند میانجی خوبی باشند برای بخش های معترض و 

کسانی که کف خیابان ها هستند.
مشروح گفت وگوی جماران با آیت الله سید محمدعلی ایازی را در ادامه می خوانید:
نقش نخبگان در بیان منطقی مطالبات مردم و خطرات خلأ وجود 

آن ها چیست؟
هر حرکت اجتماعی - انتقادی مسلماً باید اتاق فکر و اندیشه داشته باشد و تیمی 
که آن را به مقام اجرا و عمل برســاند. وقتی یک ساختمان هم ساخته می شود اگر 
نقشه نداشته باشد بنا و کارگر هم نمی توانند به درستی آن کار را انجام بدهند. همیشه 
بخش اندیشمند و فرهیخته جامعه چنین نقشی را دارند که می توانند در عین حالی که 
راهنمایی کننده و اندیشه ورز آنجا باشند، گاهی جلوی آسیب ها و آفت های یک حرکت 
انتقادی را بگیرند.اگر شعارهایی که داده می شود بی معنا و یا شعارهایی باشد که اولویت 
نیست و یا جامعه را تبدیل به دسته بندی و قشربندی نزاع و اختلاف کند، قهرا آن 
حرکت انتقادی نمی تواند دوام پیدا کند و اصلاح شود. پس فرهیختگان ما می توانند دو 
نقش داشته باشند، یکی اینکه نوع مطالبات و خواسته ها را یک شکل علمی و منطقی 

ببخشند و دوم اینکه اگر حرکت هایی شکل انحرافی پیدا کرد آن را اصلاح کنند.
اگر اندیشمندان، اساتید، علما و نخبگان در جامعه نباشند، به ویژه 

در بحران ها، چه کسانی جای آن ها را می گیرند؟
متأسفانه گاهی ممکن است تبدیل به خشونت های کور و آفت های بزرگ و خرابی 
شــود و از ســوی دیگر یک حالت یأس و سردرگمی اتفاق بیفتد. ما بعد از انقلاب 
دو مشکل اساسی داشته ایم که برای کارکرد درست فرهیختگان ما مسأله شد. ما 
در ایران متأســفانه حزب قوی و کارآمد نداریم و همیشه با احزاب به شکل امنیتی 
برخورد شــده است. بخشی از رفتارهایی که بعد از انقلاب اتفاق افتاده و تبدیل به 
خشونت و جریان های انحرافی شده، در غیاب احزاب کارآمد، شناخته شده و تعریف 
شده بوده است. همیشه سرمایه  های اجتماعی سرکوب و ناچار به مهاجرت شده اند.

متأسفانه ما چنین وضعیتی از اعتدال و اعتنا به نیروهای کارامد و فرهیخته را نداشته ایم. 
کشــورهایی که سال های سال به احزاب بها می دهند، در امنیت بیشتری هستند، 
مشکلات را راحت تر حل می کنند و نظام قانون گذاری آن ها کارآمد و قوی  هستند. 
وقتی که احزاب قوی وجود داشته باشند، نیروهای قوی تری را به مجلس می فرستند 
و نظام قانون گذاری قوی تر خواهد شــد. الآن یکی از مشکلاتی که ما در مجالس 
مختلف داشته و داریم، متأسفانه فقدان افراد متخصص و کارامد و مستقل است.در 
بطن قانون هایی که این سال ها تدوین شده اند تناقض های خیلی جدی وجود دارد که 
به دلیل فقدان احزاب قوی و کارآمد شکل گرفته است. کارکرد احزاب این است که 
می تواند کادری را تربیت و افراد متخصص را شناسایی کنند و به مجلس بفرستند و 
آن ها وظایف مهم تقنینی و دفاع حقوقی را در مجلس انجام بدهند. چون معمولاً قشر 
فرهیخته اجتماعی و سیاسی در احزاب فعالیت می کنند.بخش دومی که مؤثر هستند و 
می تواند کمک کند، خود نیروهای مستقل و شخصیت های فرهیخته است؛ یعنی جدای 
از احزاب، سرمایه های اجتماعی جامعه که از بخش دانشگاهی و دانشمندان دینی 
هستند. هر دو گروه این ها می توانند مستقل باشند و باید هم مستقل باشند. متأسفانه 
یکی از اتفاقاتی که بعد از جمهوری اسلامی بر سر مردم آمد این است که همیشه 
این بخش سرکوب شده اند؛ وقتی سرکوب می شوند عملًا نمی توانند نقش خودشان را 
به خوبی ایفا کنند، امروز اساتید دانشگاه های مورد تهدید هستند. در حوزه های علمیه 
وضع بهتر از دانشگاه نیســت. بازار تملق و دورویی رواج دارد و همین آسیب هایی 
که شما امروز در کف خیابان ها می بینید شعارهای بعضا خیلی غلیظ و حتی زشت 
زده می شود که می تواند کار را خیلی خراب و آسیب پذیر کند.این قضیه بر اثر غیاب 

شخصیت های فرهیخته ای است که می توانند هم از جریان انتقادی دفاع کنند و هم 
یک نقش هدایتی داشته باشند. چون آن ها نمی توانند خوب حرف بزنند خوب حرف 
زدن وقتی است که شرایط نقد فراهم باشد. وقتی می  توانند از امنیت کشور دفاع کنند 
که حکومت نقد و مخالفت آنان را به رسمیت بشناسد. اما وقتی نتوانستند دفاع کنند، 

قهرا تأثیری هم نمی توانند در بخش دوم داشته باشند.
بســیاری از تحلیلگران معتقدند که عدم وجود شخصیت ها و 
گروه های میانجی باعث رادیکال شدن فضای اجتماعی و همچنین 
عدم بیان صحیح مطالبات مردم می شود. به نظر شما راه برون رفت 

از این فضا چیست؟
البته این راه حرکت خودش را ادامه می دهد و به لحاظ اجتماعی ما می دانیم که در 
آینده عملًا دو بخش مهم نقش آفرین خواهند شد. زنان امروز چنین حرکتی را شروع 
کرده اند، اما من به نقش طلاب و روحانیون جوان و نواندیش هم امیدوار هستم که 
همین نقش را ایفا کنند و بتوانند به سمت یک حرکت اصلاحی انتقادی از وضعیت 

موجود بروند؛ هرچند که ممکن است این راه پر فراز و نشیب و طولانی باشد.
یعنی می توانند نقش میانجی گری هم داشته باشند؟

بله؛ در صورتی که حضور منطقی و انتقادی داشته باشند، مثلًا در قصه فوت خانم 
امینی، با اینکه او مطالبه دیگری داشت، شما می بینید که بخشی از علما، مراجع و 
روحانیون اعتراض کردند؛ یعنی دفاع کردند و گفتند این چه شیوه ای است که شما 
می خواهید با این مسأله حجاب برخورد کنید؟! یعنی نشان می دهد کاری که به اسم 

دین و ارشاد می شود، از سوی بخشی از روحانیون مورد قبول و پذیرش قرار نگرفته 
است؛ اجبار کردن و الزام کردن را قبول ندارند و می گویند این روش دین دار کردن 
جامعه نیست.خود این نشان می دهد برخی کارهایی که به نام دین صورت می گیرد 
از نظر بخشی از اندیشمندان و محققین دینی قابل قبول نیستند. ولی از سوی دیگر 
یک نوع واقع گرایی هم به ســمت این حرکت رخ خواهد داد و من فکر می کنم 
خواه ناخواه حکومت هم پی خواهد برد که اگر بخواهد جلوی خشونت ها را بگیرد 

حتماً باید یک نقش میانجی گری را به رسمیت بشناسد.
نظر شما در مورد میزگردهایی که اخیراً صداوسیما تحت عنوان 

برنامه »شیوه« می کند چیست؟ آیا این کافی است یا خیر؟
اگر میزگردهایی باشد که به طور واقعی افراد متفاوت در اندیشه را دعوت کنند و واقعاً 
گفت وگو رخ بدهد، کار خوبی است و باید از آن استقبال کرد. زیرا گفت و گو کمک 
به نشان دادن راه های برون رفت از مشکلات کشور می کند. گفت و گو از خشونت 

می کاهد و زمینه فهم متقابل را فراهم می سازد.
اگر در قضیه بحرانی که به وجود آمده توصیه ای به مسئولین دارید، 
به ویژه کسانی که در خیابان با مردم مواجه هستند، و جوانانی که به 

خیابان ها می آیند، به عنوان حسن ختام می شنویم.
توصیه من به حکومت این است که در برابر انتقادهای بخش های فرهیخته جامعه 
استقبال کند و با دید امنیتی به آن نگاه نکنند. این کاری که تماس بگیرند و تهدید 
کنند که بخش های فرهیخته کشور حرف نزنند، مشکل کشور را حل نمی کند؛ اتفاقاً 
تبدیل می شود به چیزی که آن ها دیگر نمی توانند از آن فرار کنند. یعنی خشونت های 
مداوم و ناامنی های فراوان و گسترده. حکومت اگر می خواهد که مقداری تنش ها 
کاهش پیدا کند، باید به بخش های فرهیخته دانشگاهی و حوزوی فرصتی بدهد 
که نقدهای خودشان را داشته باشند تا بتوانند میانجی خوبی باشند برای بخش های 
معترض و کسانی که کف خیابان ها هستند. عرض من به جوانان هم این است که 
وقتی دارند حرکت می کنند و پیش می روند، مواظب باشند کاری نکنند که یک 
رویارویی بین مردم و خودشان اتفاق بیفتد. چون اگر می خواهند هر حرکت اصلاحی 
اتفاق بیفتد، پایه اصلی خود مردم هستند، نباید تبدیل به یک ناامنی شود که مردم 

نتوانند با آن ها همراهی کنند.

بخشی از روحانیون گشت ارشاد را قبول ندارند و می گویند این روش دیندار کردن جامعه نیست


